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شالیزارهای برخی مناطق شــرقی و غربی گیلان به دلیل 
نبود آب دچار خشــکی و ترک خوردگی شده اند و یکی از 
انتظارات کشــاورزان این مناطق توزیع عالادنه آب توسط 
متولیان است.به گزارش مهر، در چند سال اخیر خشکسالی 
با نام کشاورزی گیلان عجین شده و هر ساله شاهد خسارت 
به محصولات کشــاورزی تولیدی این استان به ویژه برنج 
به واســطه کمبود و یا نبود آب هســتیم. در این میان آب 
منطقه ای به عنوان متولی اصلی تأمین آب کشاورزی تلاش 
کرده با توجه به کاهش میزان بارندگی و سطح آب ذخیره 
پشــت سد سفیدرود به عنوان اصلی ترین منبع تأمین آب 
طــرح نوبت بندی را اجرایی کند.در این طرح مقرر شــده 
گیلان به مناطق شرقی، غربی و مرکزی تقسیم بندی و بر 
اساس جدول زمان بندی شده رهاسازی آب در کانال های 
آبگذاری این مناطق انجام شود. لازم به ذکر است که عمده 
اراضی کشــاورزی در استان گیلان مشکل آب نداشته و با 
این برنامه کشاورزان این مناطق می توانند به سهولت اقدام 
به کشــت محصول مورد نظر خود کننــد اما در این میان 
برخی مناطق به صورت لکه از این آب بی بهره و زمین های 

آنها دچار خشکی و ترک خوردگی می شود.
آقا محمود یکی از شــالیکاران منطقه گل ســفید از توابع 
بخش مرکزی شهرستان لنگرود است که طی روزهای اخیر 
زمین شــالیزاری وی به دلیل بی آبی دچار خشکی و ترک 
خوردگی شده اســت، وی در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار 
کرد: متأسفانه هر ســاله با مشکل کم آبی مواجه هستیم.
وی با بیان اینکه حدود ۱۵۰ هکتار از اراضی شالیزاری این 
منطقه وضعیتی همانند شالیزار من دارند، افزود: ما تلاش 
می کنیم تا روزی حلال بــرای خانواده خود تهیه کنیم اما 
با این وضعیت امسال نباید انتظار برداشت محصول خوبی 
داشته باشیم.این شالیکار لنگرودی با اشاره به اینکه زمین 
شالیزاری من همانند یک جاده قابل راه رفتن است، گفت: 
انتظار داریم مســئولان در این شرایط در کنار ما باشند و 

اقدامات اساسی برای حل این مشکل انجام دهند.وی با بیان 
اینکه روستای گل سفید در انتهای حوزه آبریز سد سفیدرود 
قرار دارد، اضافه کرد: در این روســتا ایســتگاه پمپاژی در 
رودخانــه لنگرود قرار دارد که آب را به ســمت زمین های 
شالیزاری هدایت می کند.آقا محمود ادامه داد: رهاسازی آب 
بر اساس نوبت بندی است که در این نوبت بندی ها به برخی 
از اراضی آب به اندازه کافی نمی رسد سبب خشکی و ترک 
خوردن زمین های شالیزاری شده است.وی با درخواست از 
مسئولان برای بازدید از این مناطق و انجام اقدامات مناسب 
برای تأمیــن آب، تأکید کرد: قطعاً اگر تا چند روز دیگر به 
این مناطق آب نرسید کشــاورز نمی تواند محصول خود را 

برداشت کند.
این مشــکل در شــالیزارهای برخی از مناطق شهرستان 

صومعه ســرا نیز مشــاهده شده و کشــاورزان از نبود آب، 
خشــکی زمین و خطر نابودی محصــول خود گلایه دارند. 
رضا امیری یکی از شــالیکاران صومعه سرایی در گفتگو با 
خبرنگار مهر با اشــاره به اینکه با وجــود افزایش هزینه ها 
شالیزار خود را با سختی نشــا کردم، اظهار کرد: الان باید 
شــاهد خشک شدن محصولم باشم.وی با بیان اینکه زمین 
شــالیزاری من به اندازه ای ترک خورده که اگر به زودی به 
آن آب نرســد باید عطای محصولش را به لقایش ببخشم، 
افــزود: منکر تلاش های مســئولین محلی بــرای رفع این 
مشــکل و تأمین آب نیســتم اما نیاز داریم تلاش ها بیشتر 
شــود.این شالیکار صومعه سرا با اشاره به اینکه این شالیزار 
تنها منبع تأمین رزق و روزی من و خانواده ام است، گفت: 
اگر همین را از دستم دهم با توجه به این شرایط سخت باید 

چگونه زندگی کنم.وی به خشک شدن رودخانه صوفیانده 
به عنوان اصلی ترین منبع تأمین آب برای شالیزارهای این 
منطقه اشــاره و اضافه کرد: انتظار داریم مسئولان میدانی 
وارده شــده و با لایروبی مشکل ما را حل کنند تا بیشتر از 

این شاهد از بین رفتن دسترنج خود نباشیم.
مدیر عامل شــرکت بهره برداری از شــبکه های آبیاری و 
زهکشــی گیلان نیز در گفتگو با خبرنگار مهر با اشــاره به 
خشکســالی شدید بی سابقه در ۴۰ سال اخیر، اظهار کرد: 
در داخل و خارج از شــبکه آبیاری ســپیدرود برنامه نوبت 
بندی اجرا شــده و با تعامل کشاورزان مشکلات به حداقل 
می رســد.مهران محمد حســن زاده با تأکید بر لزوم وجود 
تعامل بین آب منطقه ای و کشــاورزان بــرای گذر از این 
چالش و بحران، اظهار کرد: در برخی از مناطق شرق استان 
گیلان با مشکلاتی در این زمینه مواجه بوده که در تلاشیم 
تا مشکل رفع شود.وی با اشاره به کاهش سطح آب رودخانه 
لنگرود طی چند روز گذشته، بیان کرد: شالیزارهای وابسته 
به پمپاژ آب از این رودخانه دچار مشکل شده اند که تلاش 

شده با اجرای نوبت بندی این مشکل رفع شود.
مدیر عامل شــرکت بهره برداری از شــبکه های آبیاری و 
زهکشــی گیلان ادامه داد: از صبح روز گذشته آب منطقه 
شــرق گیلان برقرار شــده که زه آب های آن وارد منطقه 
رودخانه لنگرود می شــود.محمد حســن زاده همچنین به 
مشکلات شالیکاران منطقه صوفیانده اشاره و با بیان اینکه 
این منطقه آب دارد اما ایســتگاه های پمپــاژ آن به دلیل 
کاهش آب تالاب، نمی تواند دائماً روشــن باشد، گفت: باید 
شناور تهیه کرده و لایروبی دو کیلومتری انجام تا مشکلات 
این منطقه نیز برطرف شود.وی با اشاره به مشکلات ناشی از 
عدم توزیع عادلانه آب، بیان کرد: شماره هایی به کشاورزان 
اعلام شده تا در صورت هرگونه تخلف در توزیع آب تماس 
گرفتــه و تخلفات را گزارش دهند و با خاطیان به شــدت 

برخورد خواهد شد.

آب عادلانه توزیع شود

شالیزارهای گیلان خشک و تشنه
آب خلیج فارس کی به خراسان رضوی می رسد؟

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی گفت: پروژه انتقال آب از خلیج 
فارس و دریای عمان به خراســان رضوی اکنون حدود هفت تا هشــت درصد 
پیشــرفت فیزیکی دارد.علیرضا طاهری در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: با انجام 
این پروژه و انتقال آب از خلیج فارس و دریای عمان که طی چهار خط اجرایی 
در حال انجام است، کمبود آب بخش های صنعت و خدمات مرکز و شرق کشور 
مرتفع خواهد شــد.وی تصریح کرد: در فاز اول این طرح میزان تامین آب برای 
خراســان رضوی حدود ۱۲۰ و برای خراســان جنوبی حــدود ۶۰ میلیون متر 
مکعب پیش بینی شــده است.مدیر عامل شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی 
تصریح کرد: در حال حاضر برای این پروژه مسیرســازی ها از ملک آباد به تربت 
حیدریه انجام شده است. همچنین در سایر قسمت ها نیز اقدامات عمده ای انجام 
و بخشی از موج شکن ها در چابهار ساخته و تولید لوله آغاز شده است.وی بیان 
کرد: با توجه به سرعت پیشرفت پروژه انتقال آب از خلیج فارس و دریای عمان 
امیدوارم طی چهار ســال آینده انتقال آب شیرین شده دریا را در قسمت های 
شرقی کشــور شاهد باشیم.طاهری گفت: خراسان رضوی ۳۷ دشت دارد که از 
این تعداد ۳۴ دشت ممنوعه بوده و از این ۳۴ دشت هم ۱۵ دشت آن ممنوعه 
بحرانی است.وی بیان کرد: میزان برداشتی که طی ۵۰ تا ۶۰ سال از این دشتها 
صورت گرفته، از میزانی که طبیعت می توانســته آن را جبران و این دشــت ها 
را دوباره پر کند بیشــتر بوده اســت. به همین دلیل در حــال حاضر به نوعی 
دچار برخی مخاطرات مانند نشســت زمین و خالی شدن سفره های زیرزمینی 
شده ایم.مدیر عامل شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی صرفه جویی و مصرف 
متناسب و همچنین انتقال آب از دیگر حوضه ها را از جمله راهکارهای مدیریت 
این شــرایط عنوان کــرد و گفت: در حال حاضر در خراســان رضوی میانگین 
درازمدت کســری مخــزن ۱۰۲۸ میلیون متر مکعب و در ســال آبی ۱۳۹۹ و 
۱۴۰۰ حدود ۸۸۰ میلیون متر مکعب در کل اســتان بوده است که عمده این 
کسری هم مربوط به دشــت مشهد است.وی با اشاره به اینکه در سطح استان 
۱۲ هــزار چاه مجاز فعالیت دارد که ۹۰۰۰ مــورد آن برقی و ۳۰۰۰ حلقه نیز 
دیزلی است، خاطرنشان کرد: در حال حاضر تمام چاه های برقی مجهز به کنتور 
هوشمند است. با این حجم از نصب کنتور هوشمند می توان خراسان رضوی را 
در نصب کنتورهای هوشــمند روی چاه های آب استانی پیشرو در سطح کشور 
دانســت.طاهری با اشاره به انسداد ۱۵ هزار حلقه چاه غیرمجاز آب در استان از 
ســال ۹۲ تاکنون افزود: پیش بینی می شود هنوز حدود ۵۰۰۰ چاه غیرمجاز در 
استان داشته باشــیم.وی گفت: هرچند عمده این چاه ها کم عمق و در حاشیه 
رودخانه هاســت ولی از نظر ما باز هم فعالیت آن غیرمجاز است. انتظار می رود 
بهره برداران به معیارهای قانونی پایبند باشــند و چاه های غیرمجاز را مســدود 

کنند تا مجبور نشویم از روش های کنترلی این کار را انجام دهیم.

شناسایی ۱۳۰ بیمار مبتلا به سالک در اسفراین
معاون بهداشــتی دانشکده علوم پزشکی شهرســتان اسفراین گفت: طی سال 
گذشــته ۱۳۰ بیمار مبتلا به سالک در شهرستان اسفراین شناسایی شد.دکتر 
نادر نیک پرســت در گفت و گو با ایســنا، با اشــاره به اینکه اسفراین یکی از 
کانون های قدیمی بیماری سالک در کشور محسوب می شود، اظهار کرد: میزان 
بروز بیماری ســالک هر چند سال نوسان دارد بطوریکه میزان بروز این بیماری 
در سال ۹۸، ۸۲ نفر، در سال ۹۹، ۷۸ نفر در سال گذشته ۱۳۰ مورد بوده است.
به گفته وی البته از تعداد بیماران مبتلا به ســالک در سال گذشته درمان ۱۰ 
مورد منجر به شسکت درمان شده است.دکتر نیک پرست با بیان اینکه بیماری 
ســالک شامل دو نوع شهری و روستایی است، ادامه داد: در شهرستان اسفراین 
بیشتر سالک بروز یافته از نوع روستایی است که موش و پشه عامل اصلی انتقال 
آن بوده اند.وی درباره چگونگی انتقال این بیماری از موش به انسان گفت: عامل 
انتقال دهنده این بیماری از موش به انسان گزش پشه است و بیشترین ابتلا به 
این بیماری و گزیده شــدن افراد از اوایل فروردین شروع و تا آبان ماه ادامه می 
یابد.این مقام مسئول با اشاره به اینکه مناطق متروکه به علت وجود سایه و نم 
محل مناسبی برای رشد عوامل این بیماری است، اظهار کرد: تخریب خانه های 
متروکه یکی از راه های جلوگیری از انتقال این بیماری اســت.وی تصریح کرد: 
کودبارها، مکان هایی که زباله بر روی یکدیگر تلمبار شــده اند از دیگر عواملی 
اســت که ســبب انتقال این بیماری می شود.معاون بهداشــت دانشکده علوم 
پزشکی شهرستان اســفراین تاکید کرد: رعایت مسائل زیست محیطی یکی از 

مهمترین راهکارهای جلوگیری از بروز این بیماری در این شهرستان است.

مرکز دفن زباله البرز به خوبی مدیریت نشده است
سرپرســت اداره کل حفاظت محیط زیســت اســتان البرز گفت: بنا به دستور 
اســتاندار البرز، شهرداری کرج و سایر شهرداری های استان موظف به مدیریت 
زباله از مبدا تا محل بازیافت و دفن شــده اند.به گزارش ایسنا، مجید درگی روز 
ســه شنبه ۲۴ خرداد در حاشیه پاکسازی جاده قزلحصار و حلقه دره از زباله ها 
اظهــار کرد: روزانه بیش از ۵۰۰ کامیون و خودرو حمل زباله در جاده قزلحصار 
و حلقه دره تردد می کنند که در ماه ها و ســال های گذشــته بخشــی از این 
پســماندها در طول مسیر پراکنده شده و مشــکلات زیست محیطی به وجود 
آورده اســت.درگی افزود: امروز با همت و تلاش شهرداری های کرج و چهارباغ 
شاهد پاکسازی این مســیر از زباله ها و پسماندها هستیم و این حرکت آغازی 
برای مدیریت پســماندها در جاده قزلحصار و حلقه دره خواهد بود.سرپرســت 
اداره کل حفاظت محیط زیســت اســتان البرز با بیان اینکه تاکنون مدیریت 
بازیافت زباله ها به رغم هزینه های هنگفت برای خرید و راه اندازی ماشین آلات 
و تجهیزات در حلقه دره البرز انجام نشده است، گفت: این امر سبب هدر رفت 
ارزش اقتصادی پســماندها و مشکلات زیســت محیطی در استان شده است.

درگی افزود: بر همین اساس بنا به دستور استاندار البرز، شهرداری کرج و سایر 
شــهرداری های اســتان موظف به مدیریت زباله از مبدا تا محل بازیافت و دفن 
شــده اند تا شاهد مشکلات زیست محیطی نباشیم ضمن آنکه پسماندها ارزش 
افزوده پیدا خواهند کرد.سرپرست اداره کل حفاظت محیط زیست البرز تاکید 
کرد: طرح مدیریت پســماندها با جدیت در استان دنبال خواهد شد ضمن آنکه 
آموزش مردم برای مراقبت از طبیعت و امتناع از ریختن پلاســتیک در محیط 
زیست  در اولویت برنامه ها قرار گرفته است.درگی گفت: امروز ساکنان شهرک 
ابریشم البرز که ماه ها از وضعیت نامطلوب زیست محیطی به ستوه آمده بودند 
شــاهد محیطی پاک و عاری از پلاستیک بودند و از این پس خودروهای حمل 
زباله باید طبق اســتانداردهای لازم مبادرت به حمل پسماندها کنند تا شاهد 

پراکنده شد ن  پلاستیک ها در محیط زیست نباشیم.

سیلندرهای گاز در بوشهر رایگان نو می شوند
مدیرکل استاندارد استان بوشهر از رایگان شدن طرح استانداردسازی ۱۰ هزار 
ســیلندر گاز مایع ســطح اســتان خبر داد.محمدرحیم بهره مند اظهار کرد: با 
پیگیری های صورت گرفته و طی نشست امروز کمیته مرکزی نظارت بر نوسازی 
 )LPG( سیلندرهای گاز مایع کشور مصوب شد که ۱۰ هزار سیلندر گاز مایع
غیر استاندارد سطح استان به شکل رایگان و بدون اعمال هیچ هزینه ای به مردم 
و حتی جایگاه داران، نوســازی شوند.وی اضافه کرد: مدیرکل استاندارد استان 
بوشهر گفت: در فاز اول اجرای طرح استانداردسازی و نوسازی سیلندرهای گاز 

مایع استان حدود ۶ هزار سیلندر نوسازی شد.

اخبار کوتاه

چالش حــدود ۴ دهه ای مدیریت دفنگاه زباله 
سراوان رشــت به یک بحران زیست محیطی 
و دغدغه اصلی مردم این منطقه تبدیل شــده 
اســت.حدود ۳۸ سال است که منطقه سراوان 
رشــت محل دفن بخش عمده ای از زباله های 
اســتان گیلان اســت و موجب تولید شیرابه 
کــه باعث آلوده کردن ســفره های زیرزمینی، 
محیــط زیســت و تغذیه دام و طیــور، آلوده 
ســازی رودخانه ها، تالاب انزلی و دریای خزر، 
آلوده ســاختن مزارع برنــج و باغ های میوه، 
ایجاد بیماری های پوســتی در مناطق مجاور 
برای ســاکنان، بوی تعفــن، هجوم مگس ها و 
انواع حشــرات به زندگی اهالی شده است.در 
طی ســال ها و دهه هایی که گذشت، از معاون 
رئیس جمهور گرفته تا استانداران، شهرداران و 
فرمانداران رشت، روسای کمیسیون بهداشت و 
محیط زیست شورای اسلامی کلانشهر رشت، 
مدیرعاملان سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
رشت و دیگر مسئولان وعده هایی برای حل این 
مشکل دادند، وعده هایی که به علل و بهانه های 
مختلف تحقق نیافت.حجم زباله انباشت شده 
در سراوان با گذشت نزدیک به ۴۰ سال به یک 
میلیون تن رسید، این روند طی سال های اخیر 
ادامه داشت به گونه ای که حدود ۱۶ هکتار از 
جنگل های منطقه پوشــیده از زباله شد و در 
بعضی از مناطق ارتفاع زباله ها تا بیش از ۱۰۰ 
متر هم رسید.نارضایتی مردم و ساکنان بومی 
سراوان رشت در آغازین روز های امسال به اوج 
خود رسید و جمعی از اهالی این منطقه حدود 
۱۸ روز با مسدود کردن راه از ورود خودرو های 
حمل زباله جلوگیری کرده و خواســتار تعیین 
تکلیف و رســیدگی به مشکلاتشــان شدند. 
مردم ســراوان رشــت معتقدند که مسئولان 
مربوطه برای رفع مشکل در محل دفن زباله از 

سال های گذشته تاکنون هر بار وعده هایی داده 
اند که محقق نشده اســت.به گفته مسئولان 
کنونی اما کوه های زباله در ســراوان رشت در 
مسیر ســاماندهی است.روزانه ۲ هزار تن زباله 
در گیلان تولید می شــود که میزان آن در ایام 
حضور گردشگران و روز های تعطیل به ۲ هزار 
و ۵۰۰ تن می رسد.مدیریت زباله ها و معضلات 
ایجاد شده زیست محیطی و اجتماعی ناشی از 
آن در همه نقاط گیلان به ویژه منطقه سراوان 
شهرستان رشــت یک ابرچالش است.در سفر 
سال گذشته رئیس جمهور به گیلان مصوبات 
و اعتباراتی در نظر گرفته شد که از جمله آن ها 
تصویب یک هــزار و ۲۰۰ میلیارد تومان برای 
مدیریت پسماند اســتان بود که ۱۰۰ میلیارد 
تومان آن در اردیبهشت ماه امسال به دستگاه 
مجری با نظارت اســتانداری اختصاص یافت.
بــرای حل راهبردی چالش زباله در ســراوان، 
برنامه ســاخت کارخانه های کــود آلی و زباله 
سوز ۶۰۰ تنی، ساخت تصفیه خانه شیرابه های 
حاصل از زباله های سراوان و بهسازی و پوشش 

محل دفن زباله در دستور کار قرار گرفت.
اســتاندار گیلان در ارتباط تصویری با ســفیر 
کشورمان در کرواســی بهره مندی این استان 
از تجربه های عملیاتی و فنآوری کشــور های 
موفق در امر مدیریت پســماند را مورد تأکید 
قرار داد.اسدالله عباسی همراهی مسئولان ملی 
در دولت ســیزدهم و برگزاری جلسات مدون 
و حضــور میدانی، تخصیــص اعتبار نقدی به 
شهرداری رشت، اورهال کردن تبدیل شیرابه ها 
به آب مورد استفاده از مصارف کشاورزی از ۳ 
لیتر در ثانیه به ۶ لیتر، ســاماندهی و مدیریت 
پهنه های مختلف، تشویق مردم برای همراهی 
در تفکیک زباله از مبدأ با همیاری رســانه ها 
و تکلیف به مســئولان برای اجرای برنامه های 

عملیاتی به ویژه شــهرداری ها، بخشداری ها و 
دهیاران را از جمله اقدامات حال حاضر در حل 
معضل پســماند گیلان اعلام کرد.او همچنین 
تبادل نظر با مســئولان شــرکت های موثر در 
کرواسی که مورد تأیید طرف ایرانی باشند، به 
منظور عقد تفاهم نامه همکاری و حصول نتایج 
عملیاتــی و ملموس در جهت بهبود شــرایط 
ساماندهی و مدیریت پسماند و توسعه فرهنگ 
تفکیک زبالــه از مبدا در گیلان را مورد تأکید 
قرار داد.اســتاندار همچنین در حاشیه نشست 
با مجمع نمایندگان گیلان در مجلس شورای 
اســلامی از اتخاذ تدابیر لازم برای راه اندازی 
کامل تصفیه خانه شــیرابه منطقه سراوان در 
روز های آینده خبر داد.به گفته آقای عباســی، 
در حال حاضر شــیرابه زبالــه در این منطقه، 
۳ لیتر در ثانیه تصفیه می شــود و با توجه به 
عملیاتی که پیمانکار در دســت اجرا دارد، این 
ظرفیت به ۶ لیتر در ثانیه افزایش خواهد یافت.
او گفت: در حال حاضر روزانه از ورود ۴۰۰ تن 
زباله به سراوان جلوگیری می شود و با توجه به 
قراردادی که با شرکت های حوزه آستان قدس 
رضوی و شــهاب خودرو منعقد شده است به 
زودی از ورود حجــم زیادی از زباله به منطقه 
می شود.استاندار  جلوگیری  رشــت  ســراوان 
گیلان همچنین از ســاماندهی کامل پسماند 
و فاضلاب زنــدان مرکزی رشــت در منطقه 
لاکان و جلوگیــری از ورود آن بــه طبیعــت 
خبر داد و گفت: رفع مشــکلات تصفیه خانه 
فاضلاب زندان لاکان به عنوان منشــأ آلودگی 
رودخانه هــای زرجوب و گوهررود تا مرداد ماه 
محقق می شود.آقای عباسی می گوید: قرارگاه 
خاتــم در حال انجــام کار هــای مقدماتی در 
خصوص ساماندهی فاضلاب ورودی شهر رشت 
اســت.او می گوید: برنامه های دفع بهداشــتی 
زبالــه در گیلان به گونــه ای پیش می رود که 
مجموع زباله های اســتان بــه کود آلی تبدیل 
شــده و خروجی آن در قالب پلت های اشتغال 
زا، بــرای تولید انرژی در اختیــار نیروگاه ها یا 
صنایع تولیدی استان قرار گیرد. شهردار رشت 
نیز گفت: بر اســاس برنامه ریزی که شهرداری 
رشــت و شورای اسلامی شــهر برای مدیریت 
لندفیل ســراوان تدارک دیده بود، بهسازی و 
اجرای پوشــش خاکی تاج بالایی لندفیل را از 

یک ماه قبل با ظرفیت لجســتیکی شهرداری 
آغاز کردیم.به گفته ســید امیرحسین علوی، 
برنامه اول شــهرداری رشت در بحث بهسازی 
لندفیل ســراوان تقریبا به نقطه انتهایی خود 
رسیده است.او گفت: با ورود پیمانکار ذیصلاح 
جدید انتظــار داریم تا فرآیند بهســازی کل 
پروژه سراوان با ســاخت حوضچه های جدید 
جمع آوری شــیرابه و تکمیل تصفیه شــیرابه 
موجود در یک پروسه ۱۲ ماهه به انجام برسد.
شهردار رشت در مورد کارخانه کود آلی لاکان 
هم گفــت: ظرفیت کارخانه کــود آلی لاکان 
ظرف ۲ ماه آینده به حدود ۸۰۰ تن ارتقاء پیدا 
خواهد کرد و با انجام این کار بخش عمده ای از 
زباله های ورودی پردازش می شوند.آقای علوی 
می گوید: با تکمیل زباله سوز سراوان که بخش 
انتهایی زنجیره مدیریت پسماند در شهر رشت 
محسوب می شــود ما کمترین آســیب را در 
سال های آینده در حوزه تخریب محیط زیست 
خواهیم داشــت و این امر در کنار مشــارکت 
مردم قطعا به همراهی ویژه مسئولان منطقه ای 
و ملی در حوزه تخصیــص اعتبارات نیاز دارد.
رئیس شــورای اســلامی شهر رشــت هم از 
اجرایی شدن طرح ۶ ماهه آزمایشی زباله سوز 
در رشــت خبر داد و گفت: این موضوع بسیار 
نویدبخش و در صورت تحقق حجم وسیعی از 
زباله های سراوان را ساماندهی می کند.به گفته 
محمدحسین واثق کارگرنیا، در شرایط فعلی و 
اعتبارات قطره چکانی که به زباله ســوز رشت 
اختصاص پیدا می کند، این طرح ممکن است 
سال ها در انتظار بهره برداری باقی بماند.رئیس 
کمیسیون برنامه، بودجه و حقوقی شورای شهر 
رشــت نیز در خصوص تجهیزات مورد نیاز در 
پروژه های پســماند گفت: تجهیزاتی که برای 
پروژه پسماند خریداری می شود باید بر اساس 
صرف و صلاح بررســی دقیقی شوند.به گفته 
سید شمس شفیعی، تجهیزات ساخت اروپا از 
کیفیت بالایی برخوردار است، ولی هزینه آن ها 
نیز برای شهرداری بیشتر خواهد بود. از طرفی 
تجهیزات ساخت چین را با همان هزینه، اما با 
تعداد بیشتری می توان تهیه کرد. کارشناسان 
بایــد این مــوارد را در مباحث فنــی در نظر 
گیرند.او می گوید: استفاده از تکنوژی های روز 
می تواند در بهبود شرایط پسماند کمک کننده 

باشد. از آنجایی که ۷۰ درصد زباله پلاستیک 
است با استفاده از تجهیزات مدرن می توان آن 

را تفکیک کرد.
رئیس کمیسیون توسعه پایدار شورای اسلامی 
شهر رشت نیز گفت: حل مشکل سراوان باید 
به گونه ای باشــد که چند مــدت دیگر دوباره 
معضلاتی این چنینی برای شــهر ایجاد نشود.
به گفته هادی رمضانی، دیگــر زمان آزمون و 
خطا در رابطه با معضل ســراوان نیست و باید 
از نظر متخصصان حوزه پســماند در کشــور 
استفاده کرد تا این مشکل هرچه سریع تر حل 
شــود.او گفت: مردم منطقه دیگر توان تحمل 
مشکلات ناشی از زباله سراوان را ندارند.نماینده 
مردم رشــت در مجلس شورای اسلامی پایان 
دادن به مشکل پسماند در سراوان را استفاده 
از همه ظرفیت های کشوری و حاکمیتی اعلام 
کرد و خواســتار تخصیص اعتبارات بیشــتر 
برای حل این مشــکل شد.به گفته محمدرضا 
احمدی ســنگری، این مشــکل فقط مختص 
ســراوان نیست و شــیرابه های ســایت زباله 
سراوان وارد شــریان های اصلی رودخانه های 
گوهررود و زرجوب و ســپس وارد تالاب انزلی 
می شــود.این موضوع آلودگــی فراوانی برای 
محیط زیست دارد و خطر شیوع بیماری های 
خطرناک انسانی را برای استان گیلان به دنبال 
خواهد داشــت.او از نشست خود با مدیرعامل 
آبفای کشــور و قرارگاه خاتم الانبیاء خبر داد 
و اظهــار امیدواری کرد این مشــکل تا پایان 
امســال حل شود.به گفته مسئولان و متولیان 
امر، ســاماندهی و بهسازی محل دفن زباله در 
سراوان رشــت با توجه به وسعت بالای آن بر 
اســاس برنامه و نقشه تا یک ســال آینده هر 
روز بایــد ادامه یابد و در نهایت قرار اســت در 
سال ۱۴۰۲ مجموعه شهرداری رشت و منابع 
طبیعی و آبخیزداری اســتان گیلان با نظارت 
محیط زیست و سایر دستگاه های مربوطه برای 
درختــکاری آن منطقه اقدام کنند.جنگل های 
سراوان با زیبایی های شگفت انگیزش، نزدیک 
به ۴ دهــه میزبان زباله ها اســت و اهالی این 
منطقه برآشــفته از وعده های عملی نشــده، 
همچنان بر مدار تحمل، منتظر و پیگیر تحقق 
وعده های مســئولان در خصوص حل مشکل 

پسماند هستند.

معاون فنی حفاظت محیط زیســت لرســتان 
گفت: هیچ کــدام از تالاب های لرســتان در 
کنوانســیون رامسر ثبت نشــده است.نبی اله 
قائد رحمتی در گفت وگو با ایسنا در خصوص 
کارکردهــای تالاب هــا اظهار کــرد: تالاب ها 
کارکردهــای متفاوتی دارنــد. وی اضافه کرد: 
کنترل سیلاب در ســال های ترسالی، جذب 
آلاینده ها، تامین آب و تقویت آب ســفره های 
زیرزمینی، ذخیره کربن، پاکســازی و تلطیف 
هوا،تنوع زیســتی در تالاب ها و تفریح و تفرج 
گردشگری از جمله کارکردهای تالاب هاست.
معاون فنی حفاظت محیط زیســت لرســتان 
گفت: براین اساس طرح مدیریت زیست بومی 
تالاب ها در اســتان را آغاز کردیم.قائدرحمتی 

با بیان اینکــه تاکنون هیچ کدام از تالاب های 
لرســتان در کنوانســیون رامســر ثبت نشده 
اســت، اضافه کرد: این درحالیست که پرونده 
تالاب هــای ۱۱ گانه پلدختــر، دریاچه گهر و 
زیســتگاه سمند لرســتانی در بخش پاپی به 
سازمان محیط زیست کشــور ارسال شده تا 
در دبیرخانه کنوانسیون رامسر مطرح شود که 
تاکنون انجام نشده است.وی عنوان کرد: طرح 
این پروژه به زبان انگلیســی تهیه شده است و 
منتظریم که سازمان محیط زیست کشور آن 

را در دبیرخانه کنوانسیون رامسر مطرح کند.
به گزارش ایسنا، قرارداد بین دولتی کنوانسیون 
رامسر که در دوم فوریه سال ۱۹۷۱ و به منظور 
حفاظت از تالاب ها در شــهر رامســر استان 

مازندران منعقد شــد و این  پیمان بین المللی 
با عنوان »کنوانسیون بین المللی رامسر« و روز 
۲ فوریه به نام »روز جهانی تالاب ها« ثبت شد. 
تمام تالاب های مهم دنیا که در این کنوانسیون 
ثبت می شوند عنوان »رامسر سایت« را دریافت 
می کنند. تاکنون ۲۴۱۴ رامســر ســایت در 
دنیا به ثبت رســیده اند. ۲۵ تــالاب در ایران 
در کنوانســیون رامســر ثبت شــده اند و این 
رامســر سایت های ایران شــامل تالاب هامون 
 پوزک، هامون صابــری و هیرمند، خلیج گواتر 
و هور باهو، جزیره شــیدور، تالاب خورخوران، 
دلتــای رود گز و رود حرا، دلتای رود شــور و 
شــیرین میناب، تالاب هــای نیریز و کمجان، 
تالاب  پریشان و دشــت ارژن، تالاب شادگان، 

خورالامیه و خور موسی، تالاب چغاخور، تالاب 
گاوخونی و تالاب های  پایین دست زاینده رود، 
تالاب زریوار، تالاب گمیشان، مجموعه آلاگل، 
آلمــاگل و آجی گل، آبندان هــای فریدونکنار، 
ازباران و سرخه رود، شبه جزیره میانکاله، خلیج 

گرگان و آبندان لپوزاغمرز،  پارک ملی بوجاق، 
تالاب انزلی، تالاب امیرکلایه، دریاچه قوریگل، 
تالاب کانی بــرازان، دریاچه قوپی، تالاب های 
شــورگل، یادگارلو و درگه ســنگی و دریاچه 

ارومیه می شود.

مدیر امور منابع آب شهرســتان زرندیــه گفت: بنابر اعلام 
وزارت نیرو و بر اســاس برآوردهای ایــن وزارتخانه، توان 
سالانه آبخوان و میزان آب مجاز به برداشت از منابع آبهای 
زیرزمینی در شهرستان زرندیه ۸۰ میلیون مترمکعب است، 
در حالی که ســالانه ۱۴۰ میلیــون مترمکعب آب از منابع 
زیرزمینی این شهرســتان برداشت می شود. به عبارتی ۶۰ 
میلیون مترمکعب اضافه برداشت از منابع آبهای زیرزمینی 

زرندیه صورت می گیرد.
به گــزارش خبرنگار ایلنا، جمال محمــدی افزود: در حال 
حاضر آب این شهرستان از نظر کمی و کیفی دچار بحران 
شــده و کیفیت آب به علت برداشــت بی رویه به شــدت 
کاهش یافته، به طوری که در چند ســال آینده آب شرب 
نیاز به تصفیه خواهد داشــت.وی ادامه داد: بنابر اطلاعات 
ایستگاه های پیک و کریم آباد در شهرستان زرندیه میانگین 

بارندگی نســبت به سال گذشته ۲۵ درصد کاهش یافته و 
زنگ خطر بحران آب در زرندیه به صدا درآمده است. نکته 
قابل توجه در بارش ها شــدت، مدت و زمان بارندگی است، 
به طوری که هر چه شدت بارندگی کمتر باشد نفوذپذیری 
بیشتر و تغذیه آبخوان صورت می گیرد.مدیر امور منابع آب 
شهرستان زرندیه اظهار داشت: با توجه به کاهش بارندگی، 
ورودی آب از خرقان به سمت بند خاکی شهرستان زرندیه 
صفر اســت و این بند خاکی ذخیره آب ندارد. در حاشــیه 
دشت زرندیه بســیاری از چاه ها خشک شدند یا با کاهش 

آبدهی شدید روبرو شده اند.
محمدی تصریــح کرد: یکی از مشــکلات جدی در حوزه 

تامین آب شهرستان زرندیه کســری مخزن به میزان ۳۷ 
میلیون مترمکعب در هر ســال است که در مدت ۳۰ سال 
گذشته این کســری مخزن به رقمی برابر با یک میلیارد و 
۲۰۰ میلیون مترمکعب رسیده اســت.وی بیان داشت: به 
طور میانگین ســالانه سطح آبهای زیرزمینی در شهرستان 
زرندیه ۸۰ سانتی متر افت پیدا می کند که این اتفاق خطر 
جدی فرونشست زمین و کاهش کمی و کیفی منابع آبی را 
به دنبال دارد.مدیر امور منابع آب شهرستان زرندیه تأکید 
کرد: به منظور تأمین آب در بخش صنعتی و رفع مشکلات 
این حوزه، برنامه ریزی لازم صورت گرفته است و مشارکت 
و همراهــی صنعتگران در این زمینه نقش بســزایی دارد.

محمدی ابراز داشــت: در راســتای تعادل بخشی در منابع 
آبهای زیرزمینی، چاه های کشاورزی باید در حد مجاز مورد 

استفاده قرار گیرند. 
بــا توجه به نظارت بازرســان، در صورت اضافه برداشــت، 
کشــاورزان متخلف جریمه خواهند شد.وی اضافه کرد: به 
منظور تامین آب شرب شهر مأمونیه در شهرستان زرندیه، 
ســال گذشته یک حلقه چاه حفر شده و یک حلقه چاه نیز 
در اراضی ســتاد اجرایی با اخذ مجوز و استقرار دستگاه ها، 
در حال حفر اســت.مدیر امور منابع آب شهرستان زرندیه 
همچنیــن گفت: بیش از ۹۰ درصد منابع آبی شهرســتان 
زرندیــه در بخش کشــاورزی مصرف می شــود. با توجه 
به خشکســالی و کاهش بارندگی ها ضرورت اســتفاده از 
روش های نوین آبیاری و اجرای سیاســت های تشویقی در 

این زمینه دوچندان شده است.

وعده هایی که به جایی نرسید

سراوان رشت؛ خسته از انباشت زباله

معاون فنی حفاظت محیط زیست استان لرستان:

هیچ کدام از تالاب های لرستان در کنوانسیون رامسر ثبت نشده است

زنگ خطر بحران آب در زرندیه به صدا درآمد

آگهی دعوت سهامداران
 به تشکیل مجمع عمومی عادی سالیانه

شرکت سینا گچ سمنان )سهامی خاص( به شماره ثبت 489
از کلیه سهامداران و یا نمایندگان قانونی سهامداران شرکت دعوت می شود تا 
در جلسه مجمع عمومی عادی ســالیانه شرکت که در روز یکشنبه ساعت 
6 عصر مــورخ 1401/04/05 در محل کارخانه واقع در ســمنان مومن آباد 
کیلومتر ۱۴ جاده فیروزکوه شرکت سینا گچ سمنان، تشکیل می گردد حضور 

بهم رسانند. 
به همراه داشــتن اصل و کپی خوانا کارت ملی و برگه نمایندگی برای حضور 

در مجمع عمومی الزامی می باشد.

دستور جلسه:
۱- استماع گزارش بازرس
۲- استماع گزارش مدیران

۳- تصمیم گیری و بررسی و تصویب صورت های مالی سال ۱۴۰۰
۴- سایر موارد

                          محمد مومن آبادی
رئیس هیات مدیره شرکت سیناگچ سمنان


